Международный семинар

"Подъем социального неравенства в смертности: тенденции во времени, причины и меры противодействия"

Альгеро (Италия), 29-30 мая 2008 г.

Call for Papers 
International Seminar on The Emergence of Social Differences in Mortality: Time Trends, Causes, and Reactions
Alghero, Italy, 29-30 May 2008 
Organized by the IUSSP Scientific Panel on Historical Demography in cooperation with the Società Italiana di Demografia Storica (SIDES), the University of Sassari and the Netherlands Interdisciplinary Demographic Institute (NIDI). 

Deadline for submission of abstract: 1 October 2007. 

Since the 1980s, socioeconomic inequality in adult mortality has become a key topic for epidemiologists, demographers and policy makers. A number of studies reported a widening of socioeconomic inequalities in mortality since the 1960s and as a consequence, the study of trends in socioeconomic inequalities in mortality became an important issue. Most of these studies have a very limited time horizon making it difficult to assess the direction of the trend. This International Seminar will bring together demographers, historians, epidemiologists, and social and political scientists who are interested in long-term trends in socioeconomic mortality differences, in particularly among the adult and elderly population, and in the political and societal reactions to these differences. The focus is mainly on the 19th and first half of the 20th centuries. We welcome contributions relating to a variety of settings and regions, from researchers in both developed and developing countries. Papers may be country-specific or comparative. Especially encouraged are contributions on the changes over time in the relationship between mortality, social class and gender, on the relationship between locality and social class differences in mortality, including studies using multi-level and event history models that account for temporal variations of contextual effects and papers that will account for the temporal variations of the contextual effects over long periods of time. We are interested in the mechanisms between socioeconomic position and mortality, i.e. whether the gradient is due to income and wealth, housing, education, etc. We also are interested in the way in which the academic and political world historically has stimulated research in this field and or reacted to research findings. Contributions might be based on re-analysis of published statistical data, on analyses on newly-collected information from micro-data and on more qualitative sources.

A full announcement and description of this seminar is available at http://www.iussp.org/Activities/hisdem/call08.php

The IUSSP Scientific Panel on Historical Demography invites researchers in the field to submit a 200-word abstract and curriculum vitae before 1 October 2007 to Frans van Poppel (poppel@nidi.nl) with a copy to Madeleine Jarl (Madeleine.Jarl@ekh.lu.se). Abstracts must be submitted in English only and the working language at the meeting is English. Invitations to attend the seminar will be issued, based on the outcome of submitted abstracts, by 1 November 2007. Participants will be expected to submit their complete paper by 1 May 2008. 

For further information, please contact Frans van Poppel (poppel@nidi.nl). 



Veuillez faire circuler
Appel à communications
Séminaire international sur l’émergence des différences sociales de mortalité : Évolutions temporelles, causes et réactions
Alghero, Italy, 29-30 mai 2008
Organisé par le Comité scientifique de l’UIESP de démographie historique en coopération avec la Società Italiana di Demografia Storica (SIDES), l’Université de Sassari et le Netherlands Interdisciplinary Demographic Institute (NIDI). 

Date limite pour la soumission des résumés 1er octobre 2007. 

Depuis les années 1980, les épidémiologistes, les démographes, et les décideurs politiques accordent une attention particulière aux inégalités socioéconomiques devant la mort à l’âge adulte. Plusieurs études ont en effet rapporté un accroissement des différences de mortalité associées au statut socioéconomique au cours des années 1960, 1970 et 1980, contribuant ainsi à l’importance grandissante de ce domaine de recherche. Or, la plupart de ces études sont fondées sur une durée d’observation limitée, ce qui peut mettre en doute la validité des tendances qu’elles ont rapportées. Ce séminaire international rassemblera des démographes, des historiens, des épidémiologistes, et des chercheurs en sciences sociales et politiques qui s’intéressent aux tendances à long terme des inégalités socioéconomiques de la mortalité, en particulier parmi les adultes et les personnes âgées. Le séminaire s’intéressera également aux réactions politiques et sociales que ces différences ont pu susciter. Il sera centré principalement sur le XIXe et le début du XXe siècle. Les communications pourront porter sur un pays en particulier ou une comparaison entre plusieurs pays, sur des pays développés ou en développement. Les organisateurs recherchent particulièrement des contributions portant sur les changements au cours du temps dans la relation entre mortalité, classe sociale et genre, ou sur les relations entre lieu de résidence et différences de classe, utilisant des modèles multi-niveaux ou des modèles de risque et de durée qui permettront d’expliquer les variations temporelles d’effets contextuels sur de longues périodes. Les mécanismes reliant le statut socioéconomique (revenu et richesse, habitat, niveau d’études, etc.) à la mortalité pourront aussi faire l’objet d’une proposition. Enfin, les organisateurs s’intéressent à la façon dont les milieux universitaire et politique ont stimulé la recherche dans ce domaine ou réagi aux résultats qu’elle a fourni. Les contributions pourront se fonder sur une nouvelle analyse de données statistiques déjà publiées ou sur des données micro récemment collectées, ou encore sur d’autres sources plutôt qualitatives.

Une description complète en anglais de ce séminaire est accessible par Internet à l’adresse suivante: http://www.iussp.org/Activities/hisdem/call08.php
Le Comité scientifique de l’UIESP de démographie historique invite les chercheurs dans ce domaine à soumettre un résumé détaillé de 200 mots et un curriculum vitae avant le 1er octobre 2007 à Frans van Poppel (poppel@nidi.nl) with a copy to Madeleine Jarl (Madeleine.Jarl@ekh.lu.se). Les résumés doivent être soumis en anglais et l’anglais sera la langue de travail à cette réunion. Les candidats seront informés de l’acceptation de leur proposition avant le 1er novembre 2007. Les participants doivent soumettre leur communication complète avant le 1er mai 2008. 

Pour plus d’information, veuillez contacter Frans van Poppel (poppel@nidi.nl).

